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Kaiania zi miMe v wi
Čez nekaj tednov se bo začela 

kampanja za včlanjevanje v našo 
Partijo in za obnavljanje izkaz- 
nic za leto 1965. Ta kampanja 
bo kot vselej združena z razni- 
mi akcijami za spoznavanje KPI, 
njenega političnega programa, 
njenih ciljev in velikih idealov 
socializma. Vsedržavno vodstvo 
partije je odločilo, naj bodo dne
vi od 22. do 25. oktobra dnevi 
najrazličnejših pobud, konferenc, 
debat in drugih propagandnih 
akcij tesno povezanih s seda
njim položajem.

Letošnja kampanja za včlanje
vanje bo prva po smrti tovariša 
Togliattija. Prvič po letu 1921 se 
bo torej vršila brez njega. Zato 
pa se bo vršila v počastitev nje
govega imena. In cilj te kampa
nje je : vsestranska učvrstitev 
KPI.

V žalostnih dneh preteklega 
avgusta smo ugotovili, kaj se je 
porodilo v dušah in zavesti ljud
stva, zlasti v vrstah komunistov. 
K.o smo prisostvovali žalnim sve
čanostim in sprejemali izraze so
žalja in solidarnosti smo razu
meli, kaj je tudi pri nas, med 
Slovenci, pomenil Togliatti Bolj 
kot izrazi sožalja so bili to iz
razi velike politične zavesti ve- | 
čine naših ljudi.

Slovenci, tako je bilo rečeno, 
so globoko občutili izgubo To
gliattija. To je povsem naravno, 
saj so prav Slovenci v veliki ve
čini sestavni del naprednih de
lavskih množic Italije, so kom
paktno sodelovali v borbi proti 
fašizmu, v kateri je prav To
gliatti dal tako velik doprinos, 
tako v italijanskem kot v med
narodnem merilu. Že v letih po 
Prvi svetovni vojni so Slovenci 
naše dežele aktivno sodelovali 
tudi pri ustanavljanju Komuni
stične partije Italije. Slovenski 
delavci in kmetje so v trdi bor
bi proti fašistični tiraniji in v 
borbi proti raznarodovalcem že 
y tistih letih in v ilegali, v je- 
cah in konfinacijah ter v izgan- 
styu razumeli, da vpis v KPI in 
Pristop k njenemu programu 
Predstavlja dejanje svobode. Slo- 
yenci so se zavedali že tedaj — 
m tega se zavedajo tudi danes 
~T. da je prav komunistična par
tija osvobodilni element. Ta za- 
vest je osnova velikega vpliva,

ga naša partija ima tudi da
nes v naši deželi ter obenem tu
di osnova velikega razvoja socia- 
isticne zavesti med Slovenci. 
7aPl'ay. znto v letošnji kampanji 
Proslavi nìCVan'e’ ki S0VPada s
svobodiJtveJeToptajSehletnÌCec;i0'vence__m’ - l0Pl0 vabimo Slo-

partijo Togliattija^ in^naj^pj 
vzamejo svoje mesto v borbi ki 
jo vodi ta velika internacionali! 
stična stranka delovnih ljudi

V tej kampanji za včlanjeva
nje apeliramo na Slovence nai 
vstopijo v KPI tudi zato, ker je 
to stranka enotnosti med tu ži
večim prebivalstvom, stranka 
.bratstva med Slovenci in Itali- 
lani, stranka enotnosti delavske
ga razreda in prijateljstva med

narodi, stranka miru, demokra
cije in socializma.

Prepričani smo, da bo ta apel 
sprejet, da obstajajo možnosti za 
uspešno kampanjo za včlanjeva
nje v KPI med Slovenci v vsej 
naši deželi. Seveda, mnogo je 
odvisno od delovanja in od ob
vez, ki jih bodo naši tovarši 
sprejeli.

Zato, tovariši, pogumno 
dt‘l0 ! MARIO COLLI

na

Za dejansko 
uresničitev 

deželne avtonomije
Poročilo o sestanku naših parla
mentarcev in deželnih svetovalcev

Pretekli petek sta se v Trstu se
stali skupini deželnih svetovalcev 
in parlamentarcev KPI. Razpravlja
li sta o položaju, v katerem se 
sedaj nahaja dežela s posebnim

statutom in o pobudah, ki jih je 
treba sprejeti.

Deželni svetovalci in parlamen
tarci KPI so ugotovili, da je dežela 
v resnem položaju tudi zaradi iz
redno počasnega izvajanja pravil o 
uveljavitvi posebnega statuta. Pou
darili so, da je brez teh pravil sle
herno zakonodajno, gospodarsko 
in socialno delovanje dežele one
mogočeno. To se dogaja, tako pou
darjajo naši parlamentarci in de
želni svetovalci, med tem, ko se v 
državi krepijo sile in napadi proti 
deželnim in krajevnim avtonomi
jam ter v okviru sedanje vladne 
politike omejitve izdatkov in odla
šanja uresničitve sprememb struk
turne ureditve države.

Ob zaključku poglobljene raz
prave je bilo sklenjeno, da bodo

300 delavcev podgorske predilni
ce zaenkrat ne bodo odpustili. Po 
sporazumu med sindikati in ravna
teljstvom tovarne bodo delavci o- 
stali šest mesecev v integracijski 
blagajni.

To je prvi rezultat enotne borbe 
delavcev, saj je ravnateljstvo prvot
no sklenilo, da takoj odpusti vseh 
tristo delavcev in je kasneje 
izjavljalo, da pristane na prehod 
delavcev v integracijsko^ blagajno 
le pod pogojem, da po šestih me
secih sindikati pristanejo na avto
matičen odpust prizadetih. To je, 
seveda, absurd. Odločnost zastopni
kov delavcev in pritisk javnega 
mnenja vse goriške pokrajine sta 
prisilila ravnateljstvo tovarne, da 
je odstopilo od svojih zahtev.

Kljub temu je položaj zelo re^ 
sen. Čeravno niso zaenkrat odpu
stili delavcev, je še vedno odprto 
vprašanje kako bo šestih mesecih. 
Načrti lastnika tovarne so znani. 
Ta hoče zmanjšati produkcijske 
stroške, skrčiti organik in še 
bolj izkoriščati tiste, ki bodo osta
li na delu.

Tudi v nekaterih drugih industij- 
skih obratih se pojavljajo z dneva 
v dan večje težave. V Marianu so 
zaprli tovarno za predelavo lesa. 
Tudi tovarni Ravaccia in Sodolve 
v Gorici sta prenehali obratovati. 
Metalurško podjetje Zumin v Gra
dišču je zmanjšalo svoj organik. 
Opekarna Venturini je odpustila 
delavce. Isto je storilo tudi avtojjtl d V V. Jt ‘J--- - > ----- 1 Čl v v. — J ~  -------

svetovalci KPI zahtevali čimprejš- ; prevozno podjetje Vriz. Nad 600 de-
• 1 — l 4 r* •»sxork*-* 1 . ... ; . _ . — . » K* -f »-« 4 V» y-vC'+ol/"»nje sklicanje deželnega sveta, resen 

začetek reševanja številnih in nuj
nih vprašanj ter da se zavzame 
jasno in odločno stališče pri pri
stojnih organih parlamenta in vla
de. Še posebno je bilo poudarjeno, 

(Nadaljevanje na 4. strani)

lavcev je v nekaj tednih ostalo 
brezposelnih. K vsemu temu naj 
dodamo še suspendiranja v pod
jetju INTES v Zdravščini, skrče
nje delovnega urnika v lesnem 
podjetju IGLEA in v SAFOG v Go
rici in v podjetju OET v Tržiču.

ooooooooooooooooooooooooooooooo ooooooooooooooooooooooooooooooo ooooooooooooooooooooooooooo

Vlada nasprotuje pisanju
slovenskih imen s črkami č, š, ž

Odločen nastop poslanke tir Bernetič
Februarja letos je senatna pra

vosodna komisija razpravljala o 
členu 72 fašističnega zakonskega 
odloka iz leta 1939, ki prepove
duje, da bi otrokom italijanskih 
državljanov dajali neitalijanska 
imena.
Po daljši razpravi je na zakono
dajni stopnji odobrila popravek 
omenjenega zakonskega odloka ter 
dovolila tudi taka imena, ki ime- 
jo črke J, K, Y in W. Pri tem pa 
ni upoštevala, da nekatera sloven
ska imena imajo tudi črke Č, Š, Ž.

Kasneje je o tej spremembi za
čela razpravljati tudi pravosodna 
komisija poslanske zbornice. V tej 
komisiji je poslanka Marija Ber- 
netič predlagala popravek, tako 
da bi novi zakon dovoljeval tudi 
imena, ki imajo črke Č, Š in Ž. 
Ker ni prišlo tedaj do nobenega 
zaključka, je bila zadeva predana 
ožjemu odboru, ki ga je bila na
lašč za to ustanovila omenjena ko
misija. Poslanka Marija Bernetič 
je članom tega odbora obrazložila 
pomen, ki ga imajo črke Č, Š in Ž 
in odločno vztrajala v zahtevi naj 
se to upošteva. Člani omenjene
ga odbora so tako imeli možnost, 
da se prepričajo o umestnosti po
pravka, ki ga je predlagala naša 
poslanka. Izgledalo je, da bo po
pravek vnešen v novi zakonski 
osnutek, saj so se s tem strinjali 
vsi člani odbora razen misovskega 
predstavnika. Sklenili so, da bodo 
predlagali sledeči popravek :

«Ko gre za imena otrok, ki so 
pripadniki priznanih narodnostnih 
skupin, se ta lahko pišejo s črka
mi jezikov teh skupin».

Tik pred zaključkom razprave, 
pretekli teden, je govoril podtajnik 
pravosodnega ministrstva, demo
kristjan MLasi, in izjavil, da se 
vlada strinja z besedilom, ki ga

je svojčas izdelala senatna pravo
sodna komisija in da torej ne spre
jema nobene spremembe.

Poslanka Marija Bernetič se je 
stališču, ki ga je iznesel vladni 
predstavnik odločno uprla. Pou
darila je, da se z neupoštevanjem 
omenjenih črk pači slovenski je
zik, kar predstavlja hudo krivico. 
Zaradi tega ni ožji odbor dokon
čno sprejel nobenega sklepa in bo 
o zadevi razpravljala poslanska 
zbornica na svoji plenarni seji.

Poslopje Slovenskega znanstvenega in klasičnega liceja in Trgovskega 
instituta v Trstu. Po prvotnih načrtih bi bilo moralo biti to poslopje 
dokončano pred začetkom letošnjega šolskega leta. Slika, ki je bila 

posneta pred kratkim pa kaže, da se to ne bo zgodilo

Govori se, da bodo skrčili delovni 
čas tudi v tržiških ladjedelnicah.

Tudi na področju gradbeništva 
in na področjih, ki so z gradbeni
štvom povezana ne kaže nič do
brega. Čeravno je stanovanjska 
kriza še vedno velika, zaenkrat ne 
bodo gradili novih ljudskih stano
vanjskih hiš.

To so rezultati protikonjunktur- 
ne politike vlade levega centra, ta
ko poudarja goriška federacija 
KPI v nekem lepaku. Delavcem 
in srednjemu sloju hočejo naprtiti 
posledice gospodarske recesije. 
Medtem pa so postavili ob stran 
— žal, tudi s pristankom sociali- 
listov — reforme strukture, ki so, 
tudi po mnenju odgovornih gospo
darstvenikov, potrebne in nujne 
za odpravo povzročiteljev krize in 
za nov razvoj gospodarstva.

Postavlja se nujno vprašanje, 
kako najti izhod iz sedanjega polo
žaja?

KPI je pokazala jasno pot. Pre
prečiti je treba, in to s podporo 
vseh dobro hotečih, še hujše kri
ze, a predvsem je treba izsiliti po
litiko demokratičnega programira
nja tako v deželnem kot v vsedr
žavnem merilu ter onemogočiti mo
nopole. Samo tako bo mogoče od
praviti neravnovesja, ki jih povzro
ča sedanja recesija in samo tako 
bo mogoče zagotoviti deželi ura
vnovešen in neprekinjen gospodar
ski napredek.

Jasno je, da to zahteva enotno 
politično voljo, katere sedanja vla
da nima. Zato pa je potrebna no
va vladna večina.

I. C.

Slovenski otroški vrtec 
v Ul. Donadoni v Trstu

V Ulici Donadoni v Trstu je kon
čno ustanovljen slovenski otroški 
vrtec. Namenjen je slovenskim o- 
trokom iz središča mesta.

Ustanovitev tega vrtca ni po volji 
nacionalističnim in fašističnim kro
gom. Neki dnevnik, ki je znan po 
svoji neprijateljski nastrojenosti 
do Slovencev in ki izhaja v Vidmu, 
je posvetil temu vprašanju precej 
prostora. Nacionalistom in fašistom 
ne gre v glavo, kako je mogoče, 
da bo v mestnem okraju, ki je 
znan kot «italianissimo», tudi slo
venski otroški vrtec. Seveda raz
grete nacionalistične in fašistične 
buče se ne morejo sprijazniti z 
dejstvom, da Slovenci žive v vseh 
mestnih predelih. (Če bi pogledali 
npr. telefonski imenik, bi lahko to 
ugotovili, kljub temu, da je faši
zem nasilno popačil toliko naših 
priimkov.)

Med vpisovanjem otrok v sloven
ski vrtec v Ulici Donadoni so se 
dogajale zelo čudne reči. Tam je 
namreč tudi italijanski otroški vr
tec. In prav tam so širili alar
mantne vesti, češ: zaradi ustano
vitve slovenskega vrtca ne bo do
volj prostora za italijanske otro
ke. Pri tem pa so seveda zamol
čali dejstvo, da je v novem poslo
pju v UL Vasari primeren prostor 
za italijanski vrtec. Seveda bi mo
rali vrtec tam tudi odpreti. Po ve
steh, ki smo jih prejeli, pa kaže, 
da se to zaenkrat ne bo zgodilo.

Poslanka Marija Bernetič je obi
skala vrtec v Ul. Donadoni. Kot 
smo izvedeli, se je pogovarjala tu
di z ravnateljico italijanskega vrt
ca. Kasneje sta poslanka Berneti- 
čeva in načelnik komunistične sku
pine v tržaškem občinskem svetu 
Tonel obiskala tudi tržaškega žu
pana ter ga seznanila z zadevo.

Vsekakor moramo pripomniti, da 
ako primanjkuje prostorov za ita
lijanski vrtec, tega ni pripisati Slo
vencem. Občinska uprava je dolžna 
preskrbeti ustrezne prostore tako 
za italijanske kot za slovenske o- 
troške vrtce!
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rov. longo o slan Kri
Intervju je objavil časopis 
„Espressoa‘

Generalni sekretar KPI tovariš 
Luigi Longo je v intervjuju, ki ga 
je objavil tednik «Espresso», obraz
ložil stališča Komunistične partije 
Italije do nekaterih važnih med
narodnih in italijanskih vprašanj.

V zvezi s sedanjimi spori med 
KP Sovjetske zveze in kitajskimi

Tovariš LUIGI LONGO 
generalni sekretar KPI

komunisti in v zvezi z vprašanji 
ki jih postavljajo nekateri glede 
morebitne ustanovitve novega med
narodnega komunističnega centra, 
je tovariš Longo izjavil naslednje: 

«Komunistična partija Italije ni 
naklonjena ustanovitvi nobenega 
novega centra in nobene nove or
ganizirane skupine, ker je prene
hala oblika mednarodne komuni
stične organizacije. Kar je bistve
no je to, da se vsem omogoči so
delovanje pri odkritem primerja
nju idej in izkušehj. Tudi če bo
do po moskovski konferenci 15. 
decembra ostali italijanski predlo
gi v manjšini, bodo ravnanje KPI 
vsekakor navdihovale smernice, ki 
jih je zapustil tovariš Togliatti v 
'svojih jaltskih zapiskih.»

V zvezi s proučevanjem tako- 
imenovanega stalinizma njegovih 
posledic, je tovariš Longo izjavil: 

«Proučevanju stalinizma in nje
govih posledic smo že dali zna
ten prispevek, toda vprašanje je 
obširno in zapleteno. Odločilen bo 
prispevek, ki lahko pride od to
varišev in v prvi vrsti od sovjetskih 
tovarišev, ki smo jih mi tudi jav
no večkrat k temu spodbujali.»
, Glede morebitne dozoritve po
gojev za združitev komunističnih, 
socialističnih in vseh delavskih sil 
v Italiji je generalni sekretar KPI 
izjavil naslednje :

«Združitev vseh teh sil je bila 
'vedno smoter vseh naših akcij. Do
voljujem si omeniti, da je bila 
prav meni poverjena naloga, naj 
na petem kongresu partije, ki je 
bil po osvoboditvi,, govorim o teh 
vprašanjih. Mi nikakor ne misli
mo, da bi moralo nujno priti do 
'združitve v komunistični partiji. 
Pripravljeni bi bili, in to brez 
pridržkov, proučiti tudi vprašanje 
novega imena, ki naj bi ga prevze
la nova enotna organizacija. Seve
da so razlike, toda te niso take 
in jih ni toliko, da bi mogle opra
vičiti sistematično odklanjanje na
ših predlogov za sodelovanje in e- 
notnost. Med socialistično in ko
munistično partijo je še vedno 
spor, toda ta je povsem politične- |

POJASNILO UREDNIŠTVA — 
Slika novega generalnega sekretar
ja KPI tovariša Luigija Longa, ki 
smo jo objavili v prejšnji številki, 
je iz časa borbe proti fašizmu. To 
pojasnjujemo zato, ker so neka
teri bralci mislili, da omenjena 
slika ni bila prava.

ga značaja in mi ne verjamemo, 
aa bi mogli istovetiti italijansko 
pot v socializem, kakor smo jo mi 
elaborirali, s tem, kar PSI dela 
v zadnjih letih v večinah levega 
centra.»

V zvezi z gospodarskimi vpraša
nji v Italiji je tovariš Longo pou
daril, da demokratično programo- 
ranje ne pomeni kolektivizacije, 
prav tako kakor sedanja naloga 
ni kolektivizirati gospodarstvo, tem
več uveljaviti prednost splošnih in
teresov pred velikimi monopoli
stičnimi koncentracijami, ki sta 
jih samovoljno vsilili dosedanja 
vladna politika in moč monopolov.

Vsedržavni festival (tl,Unita“ v Bologni

Veličastna manifestacija enotnosti
BOLOGNA, v septembru. — Pre

stolnica dežele Emilia ne pomni, 
da bi bil kdaj koli v preteklosti 
tako velik vrvež na njenih ulicah 
in trgih, kot je bil pretekli teden. 
Mestni park «Montagnola», ki se 
nahaja blizu glavnega kolodvora, 
se je spremenil v pravcato mrav
ljišče. Ob njegovih drevoredih in 
poteh so zrasli številni paviljoni 
in kioski. Nastalo je pravo, me
sto v miniaturi s številnimi, razsta
vami, izložbami, trgovinami, okrep
čevalnicami in restavracijami, pa 
tudi z velikim gledališčem na pro
stem.

Vsedržavni festival dnevnika 
«l’Unità», ki je trajal skoraj ves 
teden, kongres združenja «Prijate
ljev l’Unità» in številne kulturne 
prireditve, ki so se vršile v ok
viru tega festivala, so privabile v

«Montagnolo» nad četrt milijona 
ljudi.

V enem izmed drevoredov parka 
«Montagnola» je bila urejena ve
lika razstava slik iz življenja in 
delavskih bojev v raznih deželah 
sveta. Na tej razstavi so bile za
stopane Sovjetska zveza, Jugosla
vija, Češkoslovaška, Alžirija, Viet
nam i. dr., pa tudi španski delavci.

V drugem drevoredu je bila raz
stava slik iz življenja in delova
nja Togliattija, ki je, seveda, ne
ločljivo povezano z življenjem in 
boji italijanskega delavskega giba
nja in v prvi vrsti KPI. Sicer pa 
je bil ves festival posvečen spomi
nu tovariša Togliattija.

V tretjem drevoredu so bile raz
stavljene reprodukcije slik časopi
sov iz raznih dežel sveta in naj
različnejših tendenc, ki so poro-
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Naši občinski svetovalci, tovariši 
Dr. Battello, Černe in Chiarion so 
poslali županu in občinskem od
boru konkretne predloge za do
stojno počastitev dvajsetletnice od
porniškega gibanja v Gorici in spo
mina 300 Goričanov, ki so žrtvovali 
svoje življenje za osvoboditev iz
pod nacizma. Predlogi so nasled
nji:

L Na glavnem pokopališču naj 
se postavi kostnica ali pa spome
nik v parku Rimembranza;

2. novim mestnim ulicam in šo
lam naj se dajo imena goriških 
protifašističnih mučenikov kot so 
De Carli, Jože Srebrnič, Fillak, Del
la Longa, Cantarulti, Marvin, Loj
ze Bratuž in mučeniki židovske 
skupnosti ;

3. skupaj z notranjimi komisija
mi v trovami SAFOG, tekstilni to
varni v Podgori in v podjetju 
ENEL-SELVEG naj se proslavi o- 
bramba tovarn, katere dvajsetletni
ca bo L maja 1965;

4. Ulico Cotonificio v Podgori 
naj se preimenuje v UL Caduti 
delle fabbriche;

porniškem gibanju za dijake in 
razpiše natečaj za šolske naloge o 
odporniškem gibanju;

6. priredijo naj se predavanja o 
protifašizmu in razpiše štipendija 
za eno monografijo ali doktorsko 
tezo o odporniškem gibanju na Go
riškem ;

7. ustanovi naj se prireditveni 
odbor, v katerem naj bodo zasto
pani predstavniki javnih ustanov, 
združenj, demokratičnih strank in 
osebnosti iz kulturnega, umetniške
ga, političnega in socialnega življe
nja.

Pobudo za sestavitev tega pro
grama je sprejel goriški mestni 
komite KPI,

Diskriminacija

5. predvajajo naj se filmi o od-

Odbor združenja «Ginnastica Go
riziana» ni hotel dati svoje dvora
ne na razpolago za predavanja o 
zgodovini odporniškega gibanja na 
Goriškem. Ta predavanja so bila 
napovedana za 11., 12. in 13 sep
tember; kot predavatelji pa bi 

bili nastopili: poslanec Loris For-
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tuna (PSI), poslanec Mario Lizze- 
ro-Andrea, bivši komisar garibal
dinskih divizij v Furlaniji (KPI) 
in dva tržaška'zgodovinarja.

Kot je znano je dvorana «Gin
nastica Goriziana» na razpolago na
cionalističnim organizacijam in 
strankam za razne prireditve. Tu
di fašisti lahko v njej nastopajo. 
Samo komunistom in naprednim 
organizacijam upravni odbor dvo
rane noče dati na razpolago. Ta 
odbor je sestavljen iz demokri- 
stjanskih in misovskih prvakov.

Toda «Ginnastica Goriziana» do
biva finančno podporo tudi od go- 
riške občine, torej iz javnih sred
stev. Prav zato bi morala ome
njena dvorana biti na razpolago 
vsem združenjem in strankam, ne 
glede na barvo ali nazor.

Zaradi diskriminacij so komu
nistični občinski svetovalci poslali 
goriškemu županu posebno inter
pelacijo, odbor odporniškega giba
nja pa je o zadevi informiral tudi 
goriškega prefekta.

Pereča vprašanja 
rudnika v Rajblju

Zadnjega decembra letos zapade 
začasna koncesija, ki jo ima pod
jetje AMMI nad rudnikom v Raj
blju (Predil pri Trbižu). Že sedaj se 
postavlja vprašanje: pod katero 
upravo bo prišel rudnik prihodnje 
leto? O tem vprašanju se mnogo 
govori tudi v vrstah delavcev. O 
njem razpravljajo tudi delavski 
sindikati.

Kot je znano je rudnik v Rajblju 
mnogo let izkoriščala tuja mono
polistična družba Pertusola, kate
re lastnika sta finančna mogotca 
Pompidou in Rotschild. Družba 
Pertusola je rudno bogastvo ne
načrtno in grabežljivo izkoriščala, 
delavci pa so bili prepuščeni re
žimu, ki je bil v marsičem podo
ben režimom v kolonialnih deže
lah.

Še vedno nam je v spominu ve
ličastna borba, ki so jo delavci 
tega rudnika enotno bojevali pred 
nekaj leti. Prav po zaslugi njihove

takratne borbe ni družba Pertuso
la dobila obnovljene koncesije nad 
rudnikom.

Kljub temu, da je po odhodu 
Pertusole rudnik pod novo upra
vo, so na svojih položajih ostali 
prejšnji voditelji. Nič čudnega, to
rej, da tudi v sedanji rudniški u- 
pravi marsikdaj in marsikje veje 
stari duh. Tudi zato so delavci 
tembolj zainteresirani nad tem v 
čigave roke bo prišel rudnik pri
hodnje leto.

Pred nedavnim je sedanja rud
niška uprava še enkrat pokazala 
kako je prežeta z duhom Pertuso
le. Uradnikom, ki so sicer bili že 
prej sorazmerno bolje plačini ne
go delavci, je povišala plače, de
lavcem pa jih ni hotela povišati.

Nihče ne. nasprotuje omenjenim 
poviškom, toda jasno bi pa mo
ralo biti, da so poviškov , v prvi 
vrsti potrebni prav delavci, ki so 
sicer slabo plačani.

Pogreba tov. Togliattija se je ude
ležila tudi znana španska bojevni
ca za delavske pravice in predsed
nica Španske komunistične partije 
tov. tov. Dolores Ibarruri. Po po
grebu jo je na rimsko letališče 
spremil senator Vidali, ki je z njo 
sodeloval v španski državljanski 

vojni

j čali o smrti tovariša Togliattija.
Sredi parka so bile velike raz

stavne dvorane, v katerih so si 
obiskovalci lahko ogledali italijan
ske industrijske proizvode. Ena 
dvorana je bila dodeljena zadružni
štvu, ki je v Emilii zelo razvito. 
Druga^ dvorana je bila dodeljena 
obrtništvu itd. Zelo zanimi so bili 
tudi paviljoni, v katerih so bile raz
stavljene slike in grafikoni o de
lovanju občinske in pokrajinske 
uprave v Bologni, ki ju, kot je zna
no, od osvoboditve dalje vodijo ko
munisti in socialisti. V enem pavil
jonu so razstavljali in tudi pro
dajali sovjetske obrtniške izdelke, 
v drugem pa kitajske. Na številnih 
stojnicah — bil je pravcati sejem
— pa so razstavljali in prodajali 
knjige in revije.

Če bi se hotel spuščati v podrob
nejša naštevanja in opisovanje vse
sa, kar smo videli v «Montagno
li» bi se moral ta sestavek občut
no zdaljšati. Menim pa, da si že 

tega, kar tu omenjam, bravci 
lahko ustvarijo približno sliko o 
veliki bolonjski prireditvi.

Vsekakor pa ne smem mimo, ne 
da bi navedel, da so v tem parku 
postregli tudi s čevapčiči in ražnji
či. Nad paviljonom je bil napis 
«specialità slave - čevapčiči - ražnji
či». (Prav tako, tudi strešic niso po
zabili napisati.) Tovarišico, ki je pri
pravljala te specialitete, sem vpra
šal, kje je spoznala te jedi. Odgovo
rila mi je: «non capisco». Seveda ni 
razumela, saj je prišla iz Slovenije; 
tovarišica pa, ki je stregla gostom, 
je italijanščino dobro obvladala, 
saj je prišla iz Portoroža.

Na raznih kulturnih prireditvah
— te so se vrstile ves čas trajanja 
festivala, a glavne so bile na spo
redu v nedeljo — so nastopali tudi 
nekateri italijanski pevci, ki jih po- 
gostoma slišimo po radiu ali vidimo 
po televiziji; v nedeljo popoldne je 
nastopila neka folklorna skupina 
iz Bratislave ter izvajala zelo po
srečene slovaške narodne plese, 
zvečer pa je nastopila neka itali
janska umetniška skupina, ki je 
med drugim izvajala delavske, bor
bene, partizanske in ljudske pesmi 
raznih narodov. Velika gledališka a- 
rena je bila ves popoldne in do poz
nih večernih ur do zadnjega kotič
ka zasedena.

V nedeljo popoldne je bilo veli
ko javno zborovanje na glavnem 
mestnem trgu, tik ob «Montagnoli». 
Trg, kakršnega Trst ne premore, 
je bil do zadnjega kotička napol
njen. Na zborovanju so govorili: 
generalni sekretar KPI tov. Luigi 
Longo, član vodstva KPI, tov. Gian
carlo Pajetta in zastopniki uredni
štev listov «l’Unità», «Humanite’» in 
«Pravde». Zborovalce sta pozdravi
la tudi predstavnika PSI in PSIUP 
iz Bologne, predsedoval pa je se- j 
kretar bolonjske federacije KPI. To ; 
je bila prva velika manifestacija, 
katere se je udeležil tovariš Lon
go v svojstvu generalnega sekretar
ja KPI.

Tov. Longo je govoril o smernicah 
politike KPI. Med drugim je pou- \ 
daril, da bo partija tudi v bodoče 
stopala po poti, ki jo je začrtal 
tovariš Togliatti in ostala zvesta 
tudi duhu jaltskih zapiskov tega 
velikega voditelja. Ko se je dotak- ^ 
nil nalog, ki stoje pred komunisti 
v Italiji je podčrtal zlasti potrebo, 
da se partijske vrste še bolj raz- t 
širijo ter poveča število komuni
stičnih volivcev, da se še bolj o- 
krepi enotnost delavskega razreda, 
množic delovnih ljudi in naprednih 
izobražencev.

Tov. Pajetta, ki je prav tako kot 
tov. Longo razpravljal o prej o- 
menjenih vprašanjih in o vpraša
njih, ki se tičejo mednarodnega 
delavskega gibanja, je med dru
gim ožigosal politiko, ki jo vodi 
sedanji levi center ter polemiziral, 
zlasti z demokristjansko desnico, ki 
teži za tem, da bi povzročila ral' 

MIRKO KAPELJ
(Nadalievanje na 4. strani)
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* Spomini iz osvobodilne borbe -k „ Miram arski 
vodnjak želja"

PRAVIJO, da je od vojne sem 
v svetovni literaturi prišel roman 
Že nekako iz mode in da je najpo- 
pularnejša ter najbolj priljubljena 

v kateri se izražajo sodobni 
književniki, kratka zgodba. Naj 
bodo te zgodbe resnične ali izmiš
ljene bolj pretresljive ali manj, 
resnica je, da je bilo na svetu na
pisanih malo takih in tako člove
ških kratkih zgodb, kot jih je pi
sala zadnja vojna. Eno od teh je 
napisal otrok, pionir, Angel Makuc 
p ?raProtna na šentviški gori na 

rimorskem. Opisal je smrt svo- 
/ega prijatelja Justina, čisto na 
kratko, čeprav takrat najbrž ni 
niti slutil, da bo svoje življenje 
končal v plinski peči njegovo pismo 
Pa da bo najdeno šele osemnajst 
i£t kasneje.

Praprotno je majhna gorska va
sica, osemnajst kilometrov daleč 
°d kraja Tolmina. Vedno je bila 
'a vas žarišče visoke narode zave
sti primorskega ljudstva, posebno 
v času, ko je fašizem prepovedal 

domači hiši slovensko pesem, 
knjigo in besedo. Tam na šentvi
ški gori je kljub temo odmevala 
°b večerih slovenska pesem, tiho

I in mirno, pa vendar puntarsko 
kljubovalno.

V takem okolju sta rasla prija
telja Angel in Justin. Hodila sta v 
šolo in morala sta se ravnati po 
zakonu močnejšega...

Prišla je vojna, dve leti kasneje 
pa kapitulacija Italije. Na šentvi
ški gori so se leta 1942 pojavili 
prvi partizani. In tako so — kot 
mnogi drugi — tudi Makucovi za
čeli sodelovati z njimi: oče je bil 
vaški intendant, zbiral je orožje in 
hrano, sin pa je vodil pionirsko če
lo. četa mladih pionirjev je oprav
ljala zelo važne naloge, od prena
šanja pošte, zbiranja hrane in oble
ke, do obveščevalne službe.

Nekega mrzlega januarskega dne 
1944 je moralo biti, ko sta Angel 
in Justin ugotovila, da sta pionir
ski četi že odrasla, da sta prava 
«starca» s svojimi petnajstimi leti 
med temi malimi otroki in se kar 
na hitro odločila, da gresta v bri
gado. Doma pri Makucu je takrat 
imel oče pripravljenih več brzo
strelk, pušk in bomb za partizane. 
Izbrala sta si vsak svojo puško, 
obesila po dve bombi za pas ter 
javila brigadi Janka Premrla- Voj-
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Zapiski iz nedavne 
preteklosti

Nekega dne je prišel v uredništvo prileten možakar. Predstavil 
Se je: Andre’ Veršič se imenujem, doma sem iz Gabrovice v Slovenski 

Istri. Nato pa je dejal: Nekaj sem napisal. Če morete, objavite. In iz že- 
Pa je povlekel šop papirjev.

Danes ustrezamo njegovi želji.
Bilo je jeseni 1943. Nekega večera nekdo potrka na vrata mojega 

doma v Gabrovici. Odprem in pred seboj zagledam nepoznanega človeka. 
Povabim ga naj vstopi. Ponudim mu kozarec dobrega domačega vina. 

Med nama se razvije krajši pogovor. Njegov naglas ga izdaja za
Kranjca.

Čeravno je bil redkobeseden, sem lahko sklepal kdo je in zakaj me 
■,e tiskal ta neznanec. Bil je tovariš Očka.

Pred odhodom mi obljubi, da me v kratkem ponovno obišče.
Po nekaj dneh zopet nekdo potrka na vrata mojega doma. Odprem 

n pred seboj zagledam tovariša Oška. Zopet se zapleteva v pogovor, 
’ Je bil že bolj domač in zaupen. O marsičem se pogovarjava. Svetujem 
u: bodimo previdni. Sovražnik bo prišel v naše kraje, požigal vasi in 
°ril nedolžno ljudstvo....

Minilo je nekaj časa in tovariš Očka me ponovno obišče. Tedaj mu 
Pokažem to kar sem napisal:

Sovražna nevihta bo k nam pridivjala,
naše domove požgala, mnogo ljudi pomorila,
a vere nam naše ne bo omajala.
Prišel bo dan, ko sovrag bo ves pokončan, 
čeravno naš dom do tal bo požgan, 
obup pustili bomo ob stran.
Mir, sreča in zlata svoboda
prišli bodo k nam s sončnega Vzhoda.

Kasneje sem napisal še to-le in pokazal tovarišu Očku:
no prisia
in ptica bo zapela, 
svoboda bo nam zadonela.
Tovariš, ti moj dragi,
tedaj se vrnil boš v svoje kraje,
kjer vsak prebiva še najraje;
meni pa srce venomer pravi:
da dom, sovragi, bodo mi požgali,
in da padli bodo moji dragi.

,, , Sam, tovariš, ne vedel bom kam....Vse to — tako r,o^ ,. .
sovražna vojska nricWiIUJe Veršič ~ se 'e zgodiI°' 28- maja 
matere in otroke spodila l <?a»brovico- Z2odai zJut,ra' ’ne 
bilo tedaj pokončanih in "V s. ™ nato V3S zazgala' 50 
vaščanov izgubilo življenje'.'.' ]6 86 hujŠe ~ tlSt6ga dne Je 2

je iiTeaše obiskal'3SreSl'i 56 ^ ^ ^ Kranjsk°'več ir r-m ■ ■ . ^aia sva se v sosedn i vasi, ker mojega c
S l'SSit.S’jkr.- Je obje, tovariš, uresniči,« se

ga majskeB'arniii<traU,fol/PO™nOV na tIste čase. Prepolni so grozi 
menih mo j p h • Sem zguI)d ženo in mater, ki sta zgorel

moje domačije in tudi sin moj ni več med živimi....

ka. Komandant ju je odredil za 
pomočnika k težki bredi. Nestrpno 
sta čakala prvo borbo.

Potek prvega boja, v katerem je 
Justin izgubil življenje, je Angel 
opisal še med borbo, takoj po pre
tresljivem dogodku. Zapis je našla 
sestra Dorica lani, ko je pregledo
vala bratov kovček. Napisal je v 
primorskem narečju, saj se Angel 
slovenščine ni nikdar učil, ker je 
obiskoval italijansko šolo, toda 
takšen, kakršen je, je vreden, da 
ga objavimo.

«Javili smo se 2 ( misli na mesec 
februar) iz naše pionirske čete 
prostovoljno v NOV in POS!

Komanda mesta nas je določila 
v XVI. brigado 3 bataljon. Koman
dant bataljona nas je določil k te
šili bredi. Tretji dan partizanstva 
smo dobili obvestilo da pridejo 
Švabi nas požigat, ropat in moril 
pa je komandant bataljona poslal 
po nas in može razdelil v dve za
sedi. Čakamo, neprestano čakamo, 
pa mi pravi Justin: «Angel, nocoj 
ih ne bo. Ne bomo nič streljali.»

Proti jutru nas pridejo obvestit 
izvidnica da gre ena kolona Švabov 
proti nam. Komandir čete zavpije: 
«Posluh!» pa mi natihoma. Justin 
pravi: «Sedaj jih pa bomo!»

Ves korajžen pri mitraljezu drži 
v eni roki puško v drugi pa saržer. 
Švabi so prišli med dvema ognje
ma. Komandir zaupije: «Fantje
ogenj». Pa smo nasuli silno svin
čeno točo na njih.

Švabi se vržejo u zaklon ter 
sprejmejo borbo! Midva hitro pri
meva saržerje, ki jih je mitraljezec 
pozabil. 7 e da/ dobi Justin kroglo 
v trebuh in obleži pa me pokliče: 
«Angel! Ranjeni sem. Angel povej 
materi da jo zadnjič prav iz srca 
pozdravljam. Da naj nikar ne ža
luje. Jaz sem s svojo smrtjo samo 
svojo dolžnost ispolnil. Potem je 
iskrvavel. Po dveh urah borbe so 
se Švabi morali umakniti in opu
stiti misel da bi prodrli v vas.

Potem sem bil še dva meseca 
(Nadaljevanje na 4. strani)

V četrtek, 1. oktobra tl. ob 21.00 
uri bo tržaška radijska postaja Trst 
A oddajala radijsko igro «Miramar- 
ski vodnjak želja», ki jo je napisal 
naš znani gledališki igralec Jožko 
Lukeš. Gre za krstno izvedbo dela 
domačega avtorja, katero je pre
jelo tretjo nagrado na natečaju za 
izvirna slovenska dramska dela, ki 
ga je letos razpisala Italijanska Ra
diotelevizija.

V «Miramarski vodnjaku želja», 
ki ga bodo podali člani Slovenske
ga gledališča pod vodstvom avto
rja, bomo spoznali zanimivo gale
rijo oseb in usod. Staro izročilo 
namreč pravi, da se obiskovalcem 
Miramarskega parka, če vržejo no
vec v vodnjak pred gradom, uresni
či vsaka želja, ki si jo pri tem mi
slijo. V igri zvemo kakšne so te 
želje in kako so, po izpolnitvi, u- 
smerile nadaljnje življenje ljudi, ki 
so jih izrazili.

Pri tem se avtor poslužuje do
miselne fantazijske igre. Novci v 
vodnjaku oživijo, se med seboj po- 
menjkujejo, in tako zvemo za svet 
in usode, ki so sicer nevidne in 
negibne.

Jožko Lukeš je s to igro ustva
ril duhovito zasnovano delo, kate
ro nam bo ob poslušanju odkrilo 
še eno vrlino : namreč toplo jx>e- 
tičnost, ki je intimno povezana z 
veliko ljubeznijo do človeka.

Dva člana folklorne skupine Por- 
torož-Piran. Ta skupina je nasto
pila na letošnjem festivalu «l’U
nità» v Trstu in na prazniku ko
munističnega tiska v Terzo d’Aqui- 
leja. Na obeh prireditvah je bila 

toplo sprejeta
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Bi/o je pred 100 leti

Nadaljujemo vrsto sestav
kov o koleri, ki je pred 
sto in več leti neusmiljeno 
morila po naših deželah.

Leto 1855. Neusmiljeno se je 
grozovita kolera vrgla na Pivča- 
ne, tako pravi Franc Kobal v 
svoji razpravi o koleri na Kranj
skem. V Zagorju je v enem me
secu (od srede julija do 17. av
gusta) pobrala okrog 50 ljudi, 
v Knežaku jih je spravila pod 
rušo okrog 60, v Trnovem pri 
Ilirski Bistrici pa okrog 140; nič 
manj ni pobirala v Košani, na 
Suhorju in na Premu. Neko noč 
so poklicali košanskega kaplana 
k nekemu bolniku na Kal. Ko se 
vrne, mu postane slabo, štiri 
ure kasneje pa je bil že mrtev. 
Pobrala ga je seveda kolera. 
Zdravnik Tomič, ki je služboval 
v Košanski dolini, je nekega dne 
šel na Ostrožno brdo. Razveselil 
se je, ko je ugotovil, da tam 
ni niti enega bolnika. Toda čez 
noč je vas zajela bolezen in na
padla skoraj vse ljudi. Od sed
mih zvečer pa do šestih zjutraj

jih je umrlo okrog 150. Drugi 
dan je v Košanski dolini po
brala še 9 ljudi.

Povsem razumljivo je, da je 
vse to povzročilo med prežive
limi strahovito paniko. Toda 
ljudje so bili skrajno nespa
metni in si niso dali prav nič 
dopovedati. Sredi avgusta ob 
najhujši vročini so v sobah ku
rili, meneč, da to pomaga, in 
niso hoteli odpreti oken, da bi 
v sobe prišel sveži zrak. Vsi 
zdravnikovi nasveti so bili za
man, in ker si ni mogel drugače 
pomagati, jim je končno v 
spremstvu orožnikov razbil okna.

Do srca žalostno je poročilo, ki 
ga o divjanju kolere beremo v 
«Novicah» in ki pravi :

«Vsi Pivčani so pobiti in pre
strašeni, vse je žalostno. V Za
gorju je v 100 hišah 40 ljudi 
manj nego jih je bilo o sv. Ja
kobu (25. julija. Op. uredn.), 
nad 100 pa jih je še bolnih. So
sed se soseda ogiblje in nosače 

(Nadalievunie na 4. strani)

V trenutku, ko sem stopil 
v ječo, sem začutil vohljanje 
smrti za seboj. Nisem si za
krival, da so vsi, ki so se 
uprli fašistični miselnosti, 
obsojeni na smrt. Odločitev 
je bila le vprašanje naključja 
in časa. Besede o krivici, o 
nedolžnem preganjanju bi bi
le le izmikanje pred resnico 
in razumevanjem svetovnega 
spopada. Te odgovornosti ni
so čutile neprebujene, neza
vedne ljudske žrtve, ki so jih 
fašistični morivci klali, ubi
jali, sežigali, da bi s krvoloč
nimi grozotami ustrahovali 
človeka in utrdili nad njim 
svojo oblast, ker so se njene 
moči v globini zavedali. Kdor 
se je v fašističnih ječah po
miloval, da ni kriv, da je 
nedolžen, ni bil nikoli pravi 
borec za človeške pravice. Če
prav me je zavest opozarjala, 
da sta v tem strašnem spopa
du le dve poti, dva testamen
ta, ali omagati ali pogumno 
z odprtimi očmi umreti, sem 
se vendarle bal smrti. V no
čeh brez sna sem se izpraše
val, ali sem pripravljen sto
piti pred puške in jim zreti 
v cevi? Večkrat ni bilo odgo
vora, pač pa me je zmrazilo 
ob misli, da bo treba zapu
stiti ljubljeno življenje in 
ljubljene ljudi. Zalotil sem 
se v bojazni, da se mi bo 
omračil um, ko bom jemal 
slovo od sonca, od zvezd, od 
gozdov in gora, od dragih o- 
brazov. Uprl sem roke v 
strop, ki je bil pol metra nad 
lesenim pogradom in čutil 
sem, kako se mi tresejo in 
znoje. Strmel sem v noč. Pa 
se je umirilo srce in po straš
nih urah izkušnjav je rastla 
zavest, da bom vendarle mir
no, čeprav s trepetajočim 
srcem stopil na morišče. V 
teh letih bi se bile vse bese
de, izgovorjene in napisane 
o veri v človeštvo, v resnico 
in lepoto, izpremenile v laž, 
če bi človek ne imel poguma 
zanje zavestno umreti. Obsija
lo me je spoznanje, da sta 
človek in njegova osebna u- 
teha ničevi, da živi le člo
veštvo. Tedaj sem razumel 
besede, ki mi jih je drago 
srce od zunaj sporočilo na 
drobnem lističu: «čas me je 
vso izpremenil, postala sem 
kruta do sebe in svoje uso
de.» Odkrile so mi človeko
vo borbo zunaj ječe.

* * *

M:,:’ ’ so poginjali v tej
borbi, «oni, ki so se uvr
stili v procesijo upornikov 
za človeške pravice na zem
lji. Preizkušeni borci, ki so 
že dvajset let gradili na vzho
du novo človekovo občestvo, 
so iz zakonitega razvoja člo
veške družbe jemali spozna
nje zadnjega bistva tega spo
pada. Ob bok so se jim posta
vili partizani.

* * *
Vrnil sem se v domovino 

brez vsega, kar sem si kdaj 
v življenju priboril in s trd
nim prepričanjem, da sem 
vse izgubil. Na pogradu v zi 
danici sem se zavedel, da 
sem šele sedaj postal človek, 
živo sem občutil veličino 
vseh, ki so korakali v proce
siji spredaj, ob meni in za
daj. Biti človek se pravi, od
vreči, se vsemu in ne pogre
šati ničesar, kadar stopiš v 
borbo za človeške pravice.

Dosegel sem človeka, za 
katerega sem se bal vsa leta. 
Kadar mi je bilo najhuje, 
sem se v dudu zatekel k 

njemu. Ko sem se izpraševal 
o pripravljenosti in pogumu, 
če bom moral stopiti na mo
rišče, sem se poslavljal le še 
od njega.

Smehljaj teh oči me je 
prežgal s srečo večne člove
ške ljubezni, ki poraja, nav
dihuje, žrtvuje življenje in 
ognjeni žar Neznanega.

Juš Kozak:
«Blodnje za Neznanim»

(Odlomek)
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Zračni val povzročil
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Stavka
nabrežinskih

kamnarjev
Nabrežinski kamnarji stavkajo že 

več mesecev. Pravzaprav stavka ta 
kategorija delavcev v vsej Italiji. 
V stavko so stopili, ker podjetni
ki odklanjajo njihove pravične zah
teve. V nabrežinskih javah se ude
ležuje stavk nad 90% delavcev.

Kot smo izvedeli nekateri podjet
niki v Nabrežini izvajajo pritisk na 
delavce ter zahtevajo od njih, da 
nadoknadijo delo, ki ga niso opra
vili zaradi stavk. Zagrozili so celo, 
da bodo odpustili tiste, ki ne bodo 
prišli ob sobotah na delo.

Samo po sebi je umevno, da so 
grožnje podjetnikov obsojene na 
neuspeh. Ce bi jih skušali uresni
čiti, bi samo še bolj slabšali ob
stoječe stanje, saj je prav od njih 
odvismo kdaj se bo v jave vrnila 
normalizacija.

Na zadnji seji devinsko-nabrežin. 
skega občinskega sveta je župan to
variš Škrk izrazil solidarnost s 
stavkajočimi in povabil združenje 
podjenikov, naj ugodi pravičnim 
zahtevam delavcev.

Praznik tiska 
v Križu

Preteklo nedeljo je bil v Križu 
krajevni praznik komunističnega ti
ska. Prireditev je zelo lepo uspela. 
Sodelovali so: pevski zbor, godba 
na pihala in zabavni orkester «Kro
ma». Govorila sta tovariša Franc 
Gombač in Paolo Sema, predsedo
val pa je domačin Josip Sedmak.

Tovarišem, ki so se potrudili, da 
je prireditev tako lepo uspela, iz
rekamo naj toplejšo pohvalo, še po
sebno pohvalo pa izrekamo vaški 
mladini, ki se je tako odlično iz
kazala.

Vaščan

Ob začetku šolskega leta 
1964-65 toplo pozdravljamo 
vse učence slovenskih šol 
na Tržaškem in Goriškem.

Poseben pozdrav pošilja
mo malčkom, ki bodo te 
dni prvič prestopili šolski 
prag.

Tako učencem kot vzgoji
teljem voščimo obilo uspe
hov!

Uredništvo «Dela»

Na Državnem znanstvenem lice
ju s slovenskim učnim jezikom v 
Trstu, ki ima poleg razredov z 
znanstvenim učnim načrtom tudi 
popoldne razrede s klasičnim uč
nim načrtom, se vrši vpisovanje za 
leto 1964-1965 vsak dan od 10. do 
12. ure v tajništvu zavoda v UFci 
Lazzaretto vecchio 9-II.

•k •}< "k

Na državnem trgovskem ' tehnič
nem zavodu s slovenskim učnim 
jezikom v Trstu, Ul. Caravaggio 
4, se vrši vpisovanje za šolsko le
to 1964-1965 vsak dan od 10. do 12. 
ure. * * k

Ravnateljstvo Državnega trgov
skega tehničnega zavoda s sloven
skim učnim jezikom v Trstu spo
roča, da se s šolskim letom 1964- 
1965 lahko - vpišejo v prvi razred 
zavoda absolventi strokovnih šol 
vseh vrst, ne da bi morali pola
gati katerikoli izpit. Zadevni odlok 
je izšel v Uradnem listu št. 189 z 
dne 3. avgusta 1964.

Dijaki, ki so končali katerokoli 
nižjo strokovmo šolo in ki bi že
leli nadaljevati šolanje na Držav-

Akcije v pomoč prizadetim 
prebivalcem

V ponedeljek popoldne je zračni 
vrtinec povzročil veliko škodo v 
Devinu. Močno je poškodoval več 
hiš, vrtove in en vinograd ob avto
cesti. Posebno hudo so prizadete 
štiri družine. Ena izmed njih je 
utrpela več kot en milijon lir ško
de. Tudi avtocesta, telefonske in 
električne napeljave so bile poško
dovane. K sreči ni bilo človeških 
žrtev.

Na kraj nezgode je takoj prišel i 
župan tovariš Škrk in odredil, naj 
se prizadetim nudi potrebna po
moč. Tudi občinska podporna usta- 
nova-ECA, katere predsednica je 
tov. Zorka Legiša-Mervic je spre
jela nujne ukrepe v pomoč priza
detim. Štirim družinam — Viez- 
zoli, Orsetič, Guš in Valeri — ki 
so bile najbolj prizedete, je ome
njena ustanova takoj nakazala 
po 25.000 lir podpore. Ista ustano
va je pri podružnici Tržaške hra
nilnice (Cassa di Risparmio) v Se- 
sljanu ustanovila fond za pomoč 
prizatetim družinam in povabila 
prebivalce občine in drugih krajev 
pokrajine, naj po svojih močeh 
prispevajo v ta namen.

Prizadeto naselje sta v torek obi
skala tudi pokrajinska svetovalca 
KPI tovariša Colli in Gombač. Q- 
menjena sta povabila tudi predsed
nika tržaške pokrajine, naj odredi, 
da bi tudi pokrajina pomagala pri
zadetim prebivalcem.

Tudi naš list vabi svoje bralce, 
naj po svojih očeh prispevajo v ta 
namen.

Partizansko slavje 
v Nemah, Ahtenu 

in Fojdi
V nedeljo, 27. septembra bo v 

krajih Neme, Ahten in Fojda 
v Benečiji svečana proslava ob- 
priliki 20. obletnice velikih parti
zanskih bojev proti načistom, fa
šistom in njihovim pomagačem. 
Ob 9. uri bo v vasi Neme sreča
nje bivših partizanov, katere bo 
pozdravil tamkajšnji župan. Ob 10. 
uri bodo udelešenci odšli v Ahten, 
kjer bo partizansko zborova
nje, na katerem bo govoril pred-

nem trgovskem tehničnem zavodu, 
se lahko vpišejo v prvi razred do 
25. septembra t. 1.k * * *

Ravnateljstvo Državne nižje sred
nje šole ter Nižje trgovske stro
kovne šole s slovenskim učnim 
jezikom v Trstu Ul. Caravaggio 4, 
sporoča, da se vpisovanje nadalju
je do 25. septembra 1964 vsak de
lavnik od 10. do 12. ure.k k k

Državna srednja 'šola in nižja 
industrijska strokovna šola s slo
venskim učnim jezikom v Trstu 
(Rojan, Ul. Montorsino 8) obvešča, 
da se vrši vpisovanje učencev in 
učenk do vključno dne 25. septem
bra t. 1.

Danes se zaključi vpiso
vanje v šole. Slovenski 
starši, če še niste vpisali 
svojih otrok v slovenske 

šole, storite to danes. 
Izpolnite svojo narodno 

dolžnost !

sednik deželnega odbora Furlani- 
je-Julijske krajine dr. Berzanti. Ob 
11. uri bo zaključna svečanost v 
vasi Fojda, kjer bo govoril pred
sednik Vsedržavnega združenja 
partizanov-ANPI tov. Arrigo Bol- 
drini.

Tržaški pokrajinski odbor ANPI 
organizira izlet v omenjene kraje. 
Avtobus bo odpeljal iz Milj in 
Trsta. Prijave sprejemajo na se
dežu ETLI v Ul. Pondares 8 v 
Trstu (tudi po telefonu št. 50-432).

Pokrajinski odbor ANPI vabi vse 
tiste bivše partizanske borce, ki se 
nameravajo udeležiti gori omenje
nega slavja — in se bodo tja pe
ljali z lastnimi vozili — naj to 
sporoče osebno v Ul. Zonta 4 ali 
pa po telefonu št. 69-119.

Jožko Maver

Bol junec — V petek, 11. septem
bra smo pokopali našega vaščana 
Jožka Maver, starega šele 49 let. 
Kratka bolezen ga je spravila v 
prerani grob. Takega pogreba še 
nismo videli v naši vasi.

Pokojni je bil zelo priljubljen. To 
so še enkrat pokazali udeleženci po
greba, saj ni bilo očesa, ki se ni 
orosilo.

Starejšim vaščanom je bil Jožek 
Curnikov še posebno pri srcu tudi 
zato, ker je izgubil očeta še predno 
se je rodil. Njegov oče je namreč 
padel na Soški fronti leta 1915. 
Prve bridkosti fašizma je Jožek do
živel, ko je bil star 10 let. Tedaj 
so prišli fašisti v vas in zažgali 
hišo od Matevliča. Na srečo so va
ščani pravočasno ogenj pogasili. To
da mladi Jožek se je tedaj tako 
prestrašil, da več let ni spal v mi
ru in ne sam.

Ko je bil star 19 let je bil za
radi petja slovenskih narodnih in 
delavskih pesmi obsojen na 5 let 
konfinacije. Po izpustu iz konfina- 
cije so ga poslali v disciplinski ba
taljon na otok Elba. Ko je začela 
vojna je bil mobiliziran, a stalno 
pod nadzorstvom. Kapitulacija, 8. 
septembra 1943, ga je zajela na Sar
diniji.

Kasneje je prišel v Neapelj, kje:r 
je delal v pristanišču pod povelj
stvom V. zavezniške armade. Toda 
čim je izvedel za partizansko mi
sijo, se je javil in kot prostovolec 
odšel v Bari ter se vkrcal na 
ladjo, ki ga je odpeljala v Dalma
cijo, kjer se je boril v partizanskih 
vrstah. Sodeloval je tudi pri Slo
venskem gledališču vse do konca 
vojne.

Po vojni je bil zaposlen kot de
lovodja pri podjetju Panfili, pri ka
terem je bil zaposlen še predno 
je bil mobiliziran.

Njegova smrt je posebno hudo 
prizadela ženo, sina, hčer, mater in 
ostale sorodnike.

Naj bo dobremu in priljubljene
mu Jožu rahla rodna gruda, vsi 
žalujoči ostali pa naj prejmejo izra
ze iskrenega sožalja vaščanov.

P. O.
Sožalju se pridružuje tudi ured

ništvo «Dela».

oooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooo

ŠOLSKE VESTI

Nadaljevanje

Deželna avtonomija
da bo moral deželni svet zahte
vati :

1. naj vlada izda pravila o izva
janju določb posebnega statuta de
žele ;

2. naj se na osnovi člena 50 po
sebnega statuta deželi podeli iz
redni prispevek, ki naj omogoči 
uresničenje načrta za gospodarski 
in socialni razvoj ;

3. ustanovitev pristaniške usta
nove, ki je predvidena po členu 
70 posebnega statuta in

4. takojšnje sklicanje sestanka 
posebne komisije za Trst, ki jo je

nego 50. V mnogih hišah so ob 
enem in istem času ležali po 
trije, štirje, brez postrežbe, brez 
čedenja, v strašnem smradu in 
neznosnih bolečinah. Neki bol
nik je ležal v hlevu, ker v hiši | 
ni bilo prostora. Do njega se je 1 
prišlo po lestvi, za zglavje mu | 
je bile šop sena, za odejo šop ? 
slame, za preprogo pajčevine, za | 
strežaja okužen zrak. Bolezen je » 
vse iz pravega reda spravila, le 
malokdo kosi travo. Pšenica, ki 
je to leto posebno lepa, leži ne- 
požeta, ker domačini morajo 
streči bolnikom.

(Nadaljevanje prihodnjič)
deželni svet že imenoval.

V zaključku poročila o sestanku, 
ki ga je objavil tiskovni urad de
želnega komiteja KPI, je podčr
tano:

Komunistični deželni svetovalci 
in parlamentarci se obračajo na 
vse demokratične politične sile in 
na deželne svetovalce drugih de
mokratični strank, naj skupno na
stopijo za čimprejšnjo uresničitev 
dejanske deželne avtonomije.

Bologna
cep v enotnem delavskem gibanju 
ter ločila socialiste od komunistov, 
da bi tako lažje dala prosto pot 
reakciji in monopolom. Ožigosal je 
tudi zadržanje vladnega tiska, ra
dia in televizije, ki so skušali z 
molkom prezreti tudi veličastno 
manifestacijo v Bologni, medtem ko 
ne štedijo s prostorom in časom ko 
poročajo o zadevah, ki ne zanima
jo italijanskih ljudskih množic.

Tudi govora predstavnikov itali
janskih socialistov obeh struj sta 
bila prežeta z željo po enotnosti 
v delavskih in demokratičnih vrstah.

Povej materi
med tovariši v brigadi. Potem 
sem zbolel in so me dali domov.

Nekaj sem pa že preiskušal kak
šne teške napore imajo naši parti
zani.»

Tu se zapis konča, končalo pa se 
je kmalu tudi Angelovo življenje. 
Ni mogel zdržati vseh naporov bor
be. Težko bolan je prvega maja 
1944 ponoči potrkal na domača 
vrata. V zgodnjih jutranjih urah 
so 25. julija vdrli Nemci v vas in 
ga — še vedno bolnega ter slabot
nega — odpeljali s seboj, z njim 
pa so odvedli še osem vaščanov, 
od katerih se je po vojni vrnila 
samo ena ženska.

Leto kasneje je Rdeči križ spo
ročil, da je v februarju 1945. v ta
borišču Mauthausen umrl Angel 
Makuc.

Obeh mladih fantov ni več. Za 
njima je ostal spomin med tisti
mi, ki so ju poznali in ostal je 
tale zapis ki je vreden da ga po
znamo vsi. Vse, kar je Angel na
pisal, je sam doživel. Tu ni niče
sar izmišljenega, ničesar olepša
nega.

Človek, ki bere tole pismo, težko 
pozabi besede:

«Povej materi, da sem s svojo 
smrtjo samo svojo dolžnost izpol
nil.»

(Povzeto iz «Mladine»)

Pred 100 leti
umrlih je treba večkrat s silo 
skupaj spravljati.

Še huje je v vasi Koritnice pri 
Knežaku. Od 290 prebivalcev jih 
je kolera v 14 dneh pobrala več

Avtomoto dirke 
v Portorožu

Preteklo nedeljo je bilo v Porto
rožu mednarodno cestno-hitrostno 
tekmovanje za nagrado Primorske. 
Tekmovanje, ki se je vršilo pod 
pokroviteljstvom tovarne motor
nih vozil Tomos iz Kopra, je po
tekalo v največjem redu. Računa
jo, da je to tekmovanje gledalo 
najmanj 20.000 oseb, med kateri
mi je bilo mnogo Tržačanov.

Praznično razpoloženje je bilo 
nekoliko okrnjeno zaradi hude ne
sreče, ki se je zgodila pri po
skusnih vožnjah en dan pred tek
movanjem, ko se je neki nemški 
dirkač, iz doslej še ne povsem 
jasnih razlogov, zaletel v obcestno 
drevo ter se ubil. Pri nesreči je bil 
težko ranjen tudi en miličnik in 
še neka druga oseba, ki je stala 
ob cesti.

Na tekmovanju so bile zastopa
ne naslednje države:

Anglija, Avstralija, Avstrija, Bel
gija, Češkoslovaška, Danska, Irska, 
Italija, Jugoslavija, Južna Afrika,1 
obe Nemčiji, Nova Zčtamttja, Ro
dezija, Sovjetska zveza, Španija, 
Švica in Združene države Amerike.

Tekmovanja na tej 5750 m dol
gi progi se je udeležilo 120 dirka
čev, ki so bili razdeljeni v 1 ka
tegorij. V kategoriji «A» — moto
rji 125 cm — je zmagal Walter 
Scheimann iz Zahodne Nemčije. 
Na Hondi je prevozil progo v ča
su 32:47,24, t.j. 108,90 km na uro. 
Na motorjih 350 ccm je zmagal 
František Buček iz češkoslova
ške. Na vozilu ČZ je progo pre
vozil v času 37:22,28, kar odgova
rja hitrosti 113,05 km na uro. Na 
motorjih 500 ccm (12 krogov — 69 
km) je zmagal Ginger Molloy iz 
Nove Zelandije (motor znamke 
Norton) v času 36:23,45, t.j. 115 
km na uro. Na motorjih 50 ccm 
(8 krogov — 46 km) je zmagal 
Janko Štefe iz Jugoslavije. Z mo
torjem Tomos D7 je prevozil pro
go v času 30:55,41, t.j. 90,75 km 
na uro. Z motorji 250 ccm (12 kro
gov — 69 km) je zmagal Gilberto 
Parlotti iz Italije. Vozil je z Mo- 
to-Morini GP, progo pa je prevo
zil v času 37:18,03, t.j. 113,11 km 
na uro. V kategoriji «B», na mo
torjih 500 ccm s prikolico (12 kro
gov _ 69 km) sta zmagala Max 
Deubel in Emil Hoerner iz Zahod
ne Nemčije. Na vozilu BMW-RS 
sta prevozila progo v času 38:36,84, 
t.j. 110,46 km na uro. V kategoriji 
«C» — avtomobil F.3 — pa je zma
gal Jacques Bernusset iz Belgije, 
v vozilom DKW. Vozil je s hi
trostjo 117,280 km na uro ter do
segel nov absolutni rekord proge, 
katero je prevozil v času 36:04,42-

ZAHVALA
Vsem, ki so z nami sočustvovali ob prerani smrti našega dragega 

in nepozabnega
JOŽKA MAVER 

iz Boljunca
in vsem, ki so pokojnega spremili na njegovi zadnji poti, se najtopleje 
zahvaljujemo. Žalujoči :

Žena, hči, sm, mati 
in ostali sorodniki

DELO — GLASILO K.P.I. ZA SLOVENSKO NARODNO MANJŠINO - DIREKTOR: MARIJA BERNETIC — ODGOVORNI 
UREDNIŠTVO IN UPRAVA: TRST, UL. CAPITOLINA 3 - TISK: TIP. RIVA, TRST, UL.

UREDNIK: ANTON
TORREBiANCA 12

MIRKO KAPELJ -


